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علیرض�ا پورصب�اغ:  حامد عزی�زی را اغلب علاقه مندان س�ینما 
در مق�ام گوین�ده در نقش  خ�رس پاندا در  پان�دای کونگ فوکار  
می شناسند. عزیزی، فعالیتش را از انجمن گویندگان جوان تهران 
آغ�از کرد و در این انجمن درخش�ید اما پ�س از مدتی از انجمن 
گویندگان جوان جدا ش�د و به سندیکای اصلی گویندگان ملحق 
شد. بی شک وی یکی از استعداد های مطرح دوبله به شمار می رود 
ام�ا در این گفت وگو به بررس�ی کارنامه  حام�د عزیزی نخواهیم 
پرداخت. محوریت اصلی این گفت وگو خاستگاه صنفی او است که  
وی  را به عنوان دوبلور   معرفی کرد. به دلیل شائبه ها و شایعاتی 
ک�ه درباره همکاری انجمن گویندگان جوان تهران با ش�بکه های 

ماهواره ای وجود داشت با حامد عزیزی  به گفت وگو نشستیم.
***

  شما با آقای مهرداد رئیسی )رئیس انجمن گویندگان جوان(  از زمان 
دانشجویی هم دانشگاهی  بودید؟

از زمان دبیرستان همدیگر را می شناختیم، دانشگاهمان هم یکی 
بود. هر دو رشته کامپیوتر با گرایش نرم افزار می خواندیم.

  آقای رئیسی درس شان را تمام کردند؟
 فکر نمی کنم چون درگیر مس��ائل زندگی شدند. مثل کار و بعدا 
هم فعالیت های دوبله و آغاز به کار انجمن گویندگان جوان، عاملی شد 

که ایشان ادامه تحصیل ندهد.
  از این جهت این س�ؤال را پرس�یدم چون آقای رئیسی یک انجمن 
در وزارت کار به نام خود ثبت کرده اس�ت. یکی از شرایط ثبت انجمن 
صنفی در وزارت کار داشتن حداقل مدرک تحصیلی  لیسانس است. 
آقای اش�کان صادقی در مصاحبه ای از قول آقای رئیسی گفته اند من 
هرکس�ی را می توانم بخرم! به نظر ش�ما آیا این اتفاق در ثبت انجمن 

افتاده است؟
 بله! حتما اتفاق افتاده است. ثبت انجمن دقیقا همزمان با سخنرانی 

پیروزی احمدی نژاد به عنوان رئیس جمهور رخ  داد. 
  یعنی هنوز مدیران دوره قبلی)دولت اصلاحات( بر سرکار بودند.

 بله!
  شروع به کار انجمن توجه مردم و رسانه ها را به خود جلب کرد. یعنی 
گروه سابق شما انجمن گویندگان جوان  با دست پر به میدان آمد و این 
موضوع به هیچ عنوان قابل انکار نیست. افرادی مثل شما،  نیمارئیسی، 

جمیله رستگاران،آرزو آفری،محمد حبیبی و... 
  در آن زمان یکسری نیروهای مشتاق دوبله  وجود داشت که یا 
در تلویزیون پذیرفته ش��ده بودند یا در حال گذراندن دوره کارآموزی 
بودند و به آنها بها داده نشده بود. در نتیجه جذب سیستم رئیسی یعنی 
انجمن گویندگان جوان شدند. یا افرادی هم بودند که اصلا درخواستی 
به س��ندیکای گویندگان نداده بودند چون راه را برای خودشان بسته 
می دیدن��د مثل من و آقای مجید حبیبی. م��ن واقعا درگیر گرفتن 
لیسانس برای ورود به سندیکای گویندگان بودم. اینکه من به دنبال 
گرفتن مدرک مهندسی کامپیوتر بودم صرفا جهت راهیابی به سندیکا 

بود. 
  چرا آقای رئیسی از همان ابتدا نپذیرفت که زیر مجموعه سندیکا 

باشد؟
 در واق��ع 2  دلیل داش��ت. یک��ی اینکه مدیری��ت وقت انجمن 
می توانس��ت این غائله را همان سال 84 تمام کند. یعنی می توانست 
با وارد کردن 76 نفر توسط آقای قنبری )رئیس وقت انجمن ( همان 
موقع به غائله چند دستگی  و وجود 2 سندیکای گویندگی  خاتمه 
دهد،من در جریان مکالمات رئیسی با قنبری بودم. تمام تلاش رئیسی 
بر این بود که ماجرا به نحوی پیش نرود که به نفع اعتصاب کنندگان 
باشد. مدیریت یا شاید هیات مدیره وقت نگذاشتند این ماجرا خاتمه 
یابد و برای ورود این چند نفر به س��ندیکا ش��رط تست 3مرحله ای 
گذاشت و هیچکدام از این افراد راضی نبودند. چون به هرحال صدای 
شناخته شده ای داشتند. مثلا اشکان صادقی مجری رادیو بود. یا نیما 
رئیسی  بازیگر بود، سیما رستگاران بازیگر تئاتر و گوینده بود و آرزو 
آفری  بازیگر بود. تنها کسانی که سابقه بازیگری نداشتند من، صولتی 
و مجید حبیبی بودیم، البته صولتی در مشهد فعالیت داشت. به هرحال 
مردم اتفاقات سال 84 را یک پوست اندازی جدید برای دوبله می دیدند. 
ورود 76 صدای آش��نا به سیستمی که تا آن سال ها خیلی بسته بود 
البته بعدها رویکرد عوض ش��د هرچند  این اتفاق خیلی دیر   افتاد. 
به هرحال مدیریت می توانس��ت با ورود این افراد به سندیکا غائله را 
ختم کند تا چیزی به اسم دوبله خارج از سندیکا وجود نداشته باشد 
که فجایع بعدی را ایجاد کند. می توانم بگویم یک اشتباه کوچک در 
مدیریت باعث یک فاجعه ش��د. آقای رئیسی هم از ابتدا قصد رفتن 
از س��ندیکای جوان را داشتند اما ش��رایط اعتصاب سبب شد بعدها 

ش��رایطی به وجود بیاید و او در موقعیتی قرار 
بگیرد که صاحب قدرت شود.

  این قدرت را از کجا به دست می آورد؟ 
 همین که مجوز را از وزارت کار گرفته بود 
خودش نوعی متمرکز شدن  قدرت در انجمن 
گویندگان ج��وان بود  و وجاهت قانونی پیدا 
کرده بود. حالا وقتی می خواست با سندیکای 
گویندگان که یک س��ندیکای 70�60 ساله 
بزرگ��ی هم بود مقابله کند توانس��ت به آنها 
بفهماند دیگر شما نمی توانید از موضع برتر به 
م��ا نگاه کنید بلکه ه��ر دو وزن رقابتی  برابر 

داریم. 
  اگر سندیکا بدون شرط 3 مرحله تست  گویندگی طبق استناد به 
سخنان محمود قنبری،  خود آقای رئیسی را جذب می کرد مشکل او 

برطرف می شد؟ 
 خیر! او هیچوقت درباره خودش حرف نمی زد بلکه همواره درباره 

گروه صحبت می کرد.
  این فرد که تا این حد از گروه حمایت می کرد پس ش�ما چرا بعدها 

از او جدا شدید؟
نکته ای که شما در یادداشت های خودتان در یکی از روزنامه های 
صبح به آن اشاره داشتید این بود رئیسی  قصد دامن زدن به اعتصاب 
را نداشت اما از اعتصاب انجمن گویندگان اصلی در سال 83 به نحو 
احس��ن بهره برداری کرد. ناگهان اعضای انجمن گویندگان جوان به 
موسس��ه ای خاص از مجموعه موسس��ات شبکه نمایش خانگی  که 
شرایط اعتصاب را نپذیرفته بود رفتند و با آن 4 نفری که از سندیکای 
اصلی  جدا ش��ده بودند شروع به کار کردند یعنی با آقایان مدقالچی، 
خانم پوستی، آقای مهرزادیان و آقای جلیلوند و... به این شکل کینه 
سندیکا از انجمن گویندگان جوان بیشتر شد. همه چیز در مؤسسه 
قرن 21 به نحوی پیش رفت که اعتصاب به آنچه مدنظر خود داشت 
نرسید. این مساله از همان یک ماه نخست اعتصاب مشهود بود. یعنی 
در یک ماه اول مش��خص شد که اعتصاب با بحران روبه رو شده است 
پس نباید ادامه پیدا می کرد. ولی بازهم یک تصمیم غلط باعث شد این 

اعتصاب یک سال دیگر ادامه پیدا کند. 
  شماچرا از آقای رئیسی جدا شدید و در مجموع چند سال با ایشان 

کار کردید؟
 4 س��ال کار ک��ردم. از 84 ت��ا فروردین 88. ب��ه عبارتی از تمام 

پشت پرده ها باخبرم!
  پس لطفا بفرمایید آقای رئیسی با چه انگیزه و هدفی آموزش دوبله 

را در کنار انجمن گویندگان جوان تهران راه اندازی کردند؟ 

 نمی توانم بگویم کاری که انجام داده است 
درست بوده یا غلط. بهتر است از منظر رئیسی 
ب��ه ماجرا نگاه کنیم؛ از ن��گاه او یک انجمن با 
ش��اکله قانونی پا گرفته ب��ود که فقط 98 نفر 
عضو فعال داشت، در نتیجه تصمیم به تقویت 
سیستم انجمن گویندگان جوان تهران  گرفت. 
خواست استعدادهای دیگری کشف کند تا با 
سندیکا رقابت کند، هرچند موفق به این کار 
نش��د. چرا که در حوزه دوبله فیلم  و س��ریال 

هرگز نمی توانست با سندیکا رقابت کند.
  یعنی می خواس�ت به حوزه فیلم و س�ریال 

ورود پیدا کند؟
 حتما، در نتیجه با آموزش   نیرو های جدید  
حوزه کاری خود را گسترش داد و رنگ و لعاب 
مجموعه او از سال 86 تغییر کرد. یعنی در سال 

85 تم��ام تلاش خود را صرف این موضوع کرد که همه را راضی نگه 
دارد. از ابتدای سال 86 رویکرد تلویزیون و سندیکای اصلی  این بود  
که افراد مستعدی که خارج از تلویزیون و با انجمن گویندگان جوان 
تهران   فعالیت می کنند توسط انجمن گویندگان و سرپرستان گفتار 
فیلم جذب ش��وند. افرادی مثل جمیله  رس��تگاران و صنم نکواقبال 
به تلویزیون رفتند. یعنی با تغییر رویکرد تلویزیون و سندیکا عده ای 
توانستند جذب شوند. شاید من هم باید همین کار را می کردم. برخی 
هم خواس��تند جذب شوند ولی در مراحل تست و آموزش رد شدند. 
نخستین گروهی که از سندیکای رئیسی جدا شدند در سال 85 و 87 
درخواس��ت تست دادند. منظورم این است که همه چیز در سیستم 
سندیکا مغرضانه نبود چون عده ای توانستند جذب شوند. این ناخن 
کشیدن به چهره سندیکا کینه ای است که از سال 85 در انجمن جوان 
ایجاد شد. سندیکا به همه بچه هایی که وارد شدند روی خوش نشان 
داد. حتی با من که به نوعی مهره اصلی رئیسی  و انجمن گویندگان 

جوان بودم. 
  از سال ها قبل می دانستیم تو چهره اصلی انجمن گویندگان جوان 
هس�تی  و اغل�ب تصمیمات را تو، رئیس�ی و محمدرض�ا علیمردانی 
می گرفتید، مهرداد رئیسی آنقدرها زرنگ نبود  که فعالیت ها را در آن 

مقطع اینچنین ساماندهی کند؟ 
 بله، یعنی در س��ندیکای اصلی گویندگان  همه می دانستند من 
فرد تصمیم گیرنده ای  در انجمن گویندگان جوان هس��تم اما برخی  
تصمیمات توسط مهرداد رئیسی به تنهایی گرفته می شد. ما خیلی 
با هم مشورت می کردیم. هرچند  بعد از یک دوره ای ناگهان  مهرداد 

شروع کرد  به اتخاذ بسیاری از تصمیمات خودسرانه.
  مثلا چه تصمیمات خودسرانه ای، همکاری با شبکه های  ماهواره ای؟

 بله. در این موارد اصلا لزومی نمی دید با من مش��ورت کند چون 
می دانست مخالفت می کنم .

  در مذاکرات با شبکه های ماهواره ای تو حضور داشتی؟
 من هرگز در مذاکرات همراه رئیس��ی نبودم. در واقع یک سال و 
نیم تا 2 سال اتاق فکری  که با حضور من، آقای علیمردانی و رئیسی 
در انجمن وجود داشت با حضور  افراد دیگری ادامه یافت اما  از تاریخ 
مهرماه 86 همه چیز تغییر کرد و کم کم همه تصمیمات قائم به ذات 
شد و انتحاری عمل می کرد. مثلا اولین کسی که با GEM همکاری  

کرد، مهرداد رئیسی بود. 
  چه برنامه ای؟

 یک برنامه درباره دخترها و پسرهایی بود  که مثلا قصد پیدا کردن 
زوج مناسب )دوست دختر یا دوست پسر( داشتند.

  پول خوبی به او برای این همکاری می دادند؟
 حتما، تغییرات سریعی  که در سبک مهرداد رئیسی اتفاق افتاد 
نش��انگر این بود که پای پول زیادی در میان اس��ت. ناگهان  زندگی، 

خودرو و  منزل وی تغییرات اساسی کردند.
  افرادی که در فرآیند  دوبله های ماهواره ای  با وی همکاری می کردند 

چه کسانی بودند؟
کارآموزهایی بودند که در آموزش��گاه انجم��ن گویندگان جوان 

مشغول آموختن این حرفه بودند.
  پ�س علت راه اندازی آموزش�گاه  دوبله صرفا 
ب�رای  ج�ذب کس�انی ب�ود ک�ه در دوبله های 

ماهواره ای با وی مشارکت داشته باشند؟
 بله و علت این کار هم این بود که اولا صداها 
صداهایی نبودند که بش��ود پیگیری کرد تا مچ 

رئیسی باز  شود. 
  اش�کان صادقی گف�ت  برای اینک�ه صدایی 
از کارآموزه�ا درنیای�د و خبر هم�کاری انجمن 
گوین�دگان جوان با ش�بکه های ماه�واره ای  به 
بیرون از انجمن و رسانه ها  درز نکند آتوهایی از 
آنان گرفته می شد مثلا در استودیو و سایر جاهای انجمن از آنان فیلم 

گرفته می شد.
 متأس��فانه کاملا درست اس��ت چون من این مسأله را از نزدیک 

دیده ام. 
  محتوای فیلم هایی که تهیه می شد چه بود؟ روابط دخترها و پسرها؟

 نه، این روابط اصلا آنجا ش��کل نمی گرفت. گویندگان  را مجبور 
می کرد لباس فرم یکسان بپوشند و از تعویض لباس آنها... 

  کارآموزها و گویندگان  متوجه این مساله نبودند؟
 نه، اصلا حتی ما هم متوجه نمی شدیم. من حدود یک سال بعد 
فهمیدم. تقریبا آن موقع از هرکس��ی در آن مجموعه از هرکسی آتو 
داشت! اگر من زودتر می فهمیدم شاید خیلی زودتر از او جدا می شدم. 

  شما جدا شدید تا آلوده ماهواره نشوید؟ 
 تقریبا از س��ال 87 آنجا رسما پایگاه دوبله شبکه های  ماهواره ای 

شده بود. 
  چه سریال هایی در ابتدا دوبله شد؟

 GEM مساله مهم تری را نباید فراموش کنیم و آن اینکه شبکه
آنجا پایگاه زد. یعنی س��عید کریمیان اولین پای��گاه GEM را آنجا 
تاسیس کرد  و بعد آهس��ته آهسته PMC وارد همکاری با انجمن 

گویندگان جوان شد. 
  PMC که در آن مقطع خانم مهتاب تقوی را داشت؟

خیر، خانم تقوی از س��ال 88 در این ش��بکه ش��روع به کار کرد. 
حرف من درباره مقطع زمانی قبل یعنی سال 88 است. یعنی ابتدای 
86 تا انتهای 89. مهتاب تقوی یک شش��م بار دوبله شبکه PMCرا 
هم  به دوش نمی کشید اما رئیسی کل کارهای این شبکه را به عهده  
گرفته بود. در سال 88 گسترش پیدا کرد  و کم کم شبکه فارسی وان 
هم اضافه ش��د و پس از آن زمزمه. در س��ال PMC 88 یکسری از 
سریال های کلمبیایی را خرید، اسامی سریال ها را دقیقا به خاطر ندارم 
اما می توانم بگویم همه سریال هایی که آن موقع گل کردند همه در 

تهران دوبله شده بودند. به جز سریال »ویکتوریا« که فارسی وان آن را 
به افغانی ها داده بود تا دوبله کنند.

  این افغانی ها را هم آقای رئیسی آموزش داده بودند که دوبله کنند؟ 
در دوره ای خاص  عده ای از افغانی ها برای گذراندن دوره آموزش 
دوبله به ایران آمده بودند که آقای رئیسی هم در آموزش آنها مشارکت 
داش��ت. می توانم بگویم اصلا آقای رئیس��ی درگیر ماجرای س��ریال 
»ویکتوریا« و فارس��ی وان نبود. بعد از یک دوره، رئیس��ی ش��روع به 

همکاری با فارسی وان کرد. 
  سریال »24« را هم آقای رئیسی دوبله کرد؟

نه! آن سریال کار دوبلورهایی بود که در دوبی کار می کردند. بعدا 
عده ای از دوبلورهای دوبی به ایران آمدند، می گفتند ما آنجا برای هر 
س��یلاب، 5 درهم می گرفتیم. یعنی هر جمله ای 5 درهم! می توانید 
تصور کنید؟! این نشان می دهد که پول بسیار هنگفتی را آقای رئیسی 
از مجموع��ه MBCو فارس��ی وان دریافت کرده اس��ت، حالا باکس 
MBCکه بماند موضوع همکاری با MBC مربوط به تابستان 87 بود.

  تابستان 87 که سریال »آسی« را دوبله کرد؟
نه! در تابستان 87 برای MBC زیرنویس می زد.

  گفته اند دوبله از سریال »آسی« کار رئیسی بوده است. 
»آس��ی« را آقایی کار کرده بودند که در خیابان کارگر شمالی 
یک استودیو داشتند ولی اسم او را یادم نیست، به هرحال در تهران 

دوبله شد.
  چ�را آقای رئیس�ی زیرنویس ه�ا را ب�رای MBC persiya   کار 
می کرد اما سریال ها را  برای این شبکه دوبله نکرد؟ ماجرای دعوای 
رئیسی با علیرضا امیرقاس�می )مدیر فعلی شبکه Ti  و گرداننده 
سابق شبکه طپش، کنسرت گذار لس آنجلسی و پسر معاونت سابق 

ساواک( بر سر چه بود؟
 MBC مهرداد رئیسی بلایی بر سر علیرضا امیرقاسمی در شبکه
درآورد که ش��نیدنی است. در ابتدا امیرقاسمی از MBC  می خواهد 
که مسؤولیت زیرنویس گذاشتن فیلم ها را به او بدهند چون شبکه مال 
عرب ها بود و خوب پول می دادند. امیر قاسمی هم قرارداد بست چون  

هر کاری ظاهرا هنری به قول خودشان  را در دوبی هندل می کند.  
  پس علت اینکه در فواصل سال های 85 تا 87 رئیسی دائما به دوبی 

رفت و آمد می کرد همین بود؟ 
نه، در آن س��ال ها س��یاحتی به دوبی می رفت ولی در س��ال 87 
مدت بسیار زیادی را در امارات گذراند، در اصل آقای رئیسی پیمانکار 

امیرقاسمی بود. 
  یعنی امیرقاسمی کار را می گرفت و به رئیسی می داد.  ماجرای چالش 

برانگیز میان   امیرقاسمی و رئیسی  چه بود؟
 پ��س از مدتی همکاری با امیر قاس��می، رئیس��ی فیلم ه��ا را به 
امیرقاس��می نداد  و باع��ث از بین رفتن امیرقاس��می و همکاری او با  
MBC پرشیا  شد. سپس خود رئیسی مستقیما با شبکه وارد مذاکره 
شد. امیرقاسمی هم که نمی توانست به ایران بیاید، مهرداد رئیسی هم 
عملا  آنتن ش��بکه را متوقف ک��رده بود. اصلا نباید فکر کنید احتمالا 
رئیسی آدمی با ضریب هوشی پایین بوده است! خدای این کارهاست.  
می دان��د چگونه زیرپای ای��ن و آن را خالی کند. از طرفی  وقتی قضیه 
فیلمبرداری از کارآموزها مطرح شد عده ای از کارآموزها انجمن را ترک 
کردند و در سال 87 انجمن فروریخت و کار به جایی رسید که میزان 
شکایات به دفتر سندیکای گویندگان و سرپرستان گفتار فیلم  بسیار 
افزایش یافت. جوری که صدای اعتراض همه را درآورد. هرچند ما هیچ 
نقشی نداشتیم اما لطمه می خوردیم. مثلا در برنامه »دو قدم مانده به 
صبح« که دقیقا یادم نیس��ت مربوط به چه زمانی بود ولی یادم هست 
آقای منوچهر اسماعیلی در این برنامه و در آنتن رسانه اعلام کرد رئیسی 
مش��کل اخلاقی دارد. من همانجا به مهرداد رئیسی زنگ زدم و گفتم 
دیگر نمی توان با تو کار کرد. منوچهر اس��ماعیلی در این برنامه گفت 
»عده زیادی نزد ما آمده اند و شکایت کردند که اصول اخلاقی در انجمن 
گویندگان جوان تهران با مدیریت آقای رئیسی رعایت نمی شود. این چه 
انجمنی اس��ت که مجوز وزارت کار را دارد اما اصول اخلاقی را رعایت 
نمی کند؟« این حرف را جناب اسماعیلی  مستقیما روی آنتن زد. برنامه 
را زنده از تلویزیون دیدم. من هم همانجا به او زنگ زدم و گفتم وقتی 
مستقیما در برنامه زنده رسانه ملی درباره تو اینگونه صحبت می شود 
نمی توان با تو کار کرد، طبیعی است بسیاری از گویندگانی که  مشکل 
اخلاقی نداشتند و به صورت سلامت در این حرفه فعالیت می کردند  به 

معنای واقعی  از انجمن گویندگان جوان تهران  فرار کردند. 
  چه کسانی پس از سخنان منوچهر اسماعیلی در برنامه دو قدم مانده 

به صبح عزم کردند بر جدا شدن از انجمن گویندگان جوان تهران؟ 
من و مهدی امینی که بعدا اس��تودیو کوالیما را بنیان گذاشتیم، 
احس��اس خط��ر کردیم و رفتیم. م��ا دیدیم مس��ائل درونی انجمن 
گویندگان جوان  اعم از مس��ائل غیر اخلاقی و همکاری با ماهواره به 
صورت رسمی در محافل مختلف  مطرح می شود  و شایع شده بود که 

این مساله هست و بعد قصد کردیم که از انجمن فرار کنیم. 
  وقتی زیاده طلب ها نخ جریان فرهنگی را در دست بگیرند، عاقبت 

این اتفاقات طبیعی است. 
وقتی زیاده  خواهی وارد یک سیستمی می شود و کار می کند این 
زیاده خواه      هیچ وقت منعفت جمع را در نظر نمی گیرد. زیاده خواهی 
مثل رئیس��ی جمعی را جذب می کند  و به انحراف می کش��اند البته  
زیاده خواهی خوب اس��ت ام��ا زیاده خواهی که  منفعت خودش را به 
جم��ع ترجیح می دهد و بعد جمع را با خ��ودش نابود می کند، عین 
قهقهرایی است. منوچهر اسماعیلی برای ما خیلی عزیز بود،حتی زمانی 
که در انجمن گویندگان جوان بودیم، در صنف دوبله یک بت به شمار 
می رود. وقتی م��ن می دیدم در مجموعه ای کار می کردم که اینگونه 
درباره یکی از شاخصه ها و بت های دوبله سخن می گویند دچار هراس 
می شوم. ایشان نمی تواند بگوید که آن انجمن گویندگان جوان منهای 
آقای عزیزی و آقای امینی و سایرین   مشکل اخلاقی دارد، کل را با 

هم در نظ��ر می گیرد. در نتیجه وقتی کل را 
مورد خطاب قرار می دهی باید حس��ابت را از 
این مجموعه ای  که به زعم منوچهر اسماعیلی 
فاسد است جدا کنی. بهمن ماه یا اسفند ماه 
س��ال 87  که آن س��خنان مورد اشاره را در 
برنامه دو قدم مانده به صبح آقای اسماعیلی 
فرمودند  برای م��ن دیگر انجمن گویندگان 
جوان تمام ش��ده بود و به این نتیجه رسیدم 
که ما و مهرداد رئیس��ی مسیرمان باهم یکی 

نیست.
  بقیه غیر از تو چه تصمیمی گرفتند؟

مثلا محمدرضا علیمردانی 3 ماه قبل از 
من رفته بود. 

  اشکان صادقی؟
اشکان و مجید حبیبی خیلی پیش تر رفته 

بودند. تنها باقیمانده ها من، رضا صولتی و آرزو آفری بودیم.
  آفری چرا ماند؟

آرزو آفری گوینده  بسیار مستعد و خوش صدایی بود تا جایی که 
ابوالحس��ن تهامی نژاد در نقدی که در مجله  فیلم در همان س��ال ها 
منتشر کرد گفت آفری یک نسیم تازه در اقلیم دوبله است، نمی دانم 
برای چه در انجمن گویندگان جوان ماند! بعدها هم در یک مقطعی 
همکاریش بش��دت با انجمن گویندگان جوان کم شد. آفری بیشتر 
دنبال این بود که بیاید و کارش را انجام دهد. محمدرضا صولتی هم 
همان خصایص آفری را داشت. او هم دنبال فعالیت حرفه ای درست  
بود، سعی می کرد که   وارد  جریانات مشکوک نشود و تنها کسی بود 
که در مجموعه رئیسی تا روز آخر سالم ماند و آلوده دوبله ماهواره ای 

نشد.
  بعد از پخش برخی سریال های pmc این شائبه درباره آفری وجود 

داشت که در این سریال حرف زده است؟
فقط در یک س��ریال گویندگی کرد.  فکر می کنم سریال مایسا 
بود. فقط در همان مقطع در این مینی سریال گویندگی کرد که  این 
سریال سال 88 از شبکه pmc family پخش  شد. بیست قسمت 
هم بیش��تر نشد و بعد از دوبله این سریال، در این حوزه  یعنی دوبله 
س��ریال های ماهواره ای گویندگی نکرد. آفری علاقه نداشت که انگ 
همکاری با شبکه های ماهواره ای به او الصاق شود چون در حوزه قانونی 
فعالیت می کرد و مردم او را می شناس��ند و گوینده محبوبی اس��ت. 
محمدرضا صولتی هم از آن افرادی بود که هیچ وقت خودش را آلوده 
به ماهواره نکرد  حتی یک اپیزود، در هیچ مقطعی با ماهواره همکاری 
نکرد، چند نفری بودند که سرش��ان به کار خودش��ان بود. یک نکته 
مهمی دیگری هم که وجود دارد اینکه وقتی از انجمن بیرون آمدیم 
تعداد زیادی از افرادی  که داش��تند در انجمن گویندگان جوان  کار 
می کردند و در واقع شاگردان خود من بودند،  فرصت کار کردن پیدا 
کردند. در نتیجه عده زیادی ماندند تا به مرزهایی که امثال بنده رسیده 
بودند برسند و هیچ وقت هم نشد که این کار را بکنند. خودشان را به 
در و دیوارهای سریال های ماهواره ای زدند. یعنی با این انگیزه که روزی 
به س��طحی که حامد عزیزی در انجمن گویندگان جوان رسیده بود، 
برسند  در تمام سریال های ماهواره ای گویندگی کردند  و در ماجرای 

دستگیری سال 91 گرفتار شدند.
  قب�ل از 91 ی�ک دس�تگیری کوچک اتف�اق افت�اد. روایت عباس 
مطمئن زاده کارش�ناس دوبل�ه را دارم می گویم که وزیر وقت ارش�اد 
س�ریعا متوجه مساله  دوبله های  شبکه های ماهواره ای شد  و دستور 
داد که صدا ها را شناسایی کنید و مطمئن زاده  تایید کرد  کسانی که در 
این سریال ها گویندگی کرده اند دوبلورهای رئیسی هستند و 89 یک 
دستگیری و گوشمالی کوچک اتفاق افتاد اما این گروه ها پس از آزادی 

همکاری خود را با شبکه های ماهواره ای  ادامه دادند.
  درباره دس��تگیری ها باید بگویم در همان س��الی که شما اشاره 
کردید قوه قضائیه  بش��دت پیگیر بود و سخنان جناب محسنی اژه ای 
موید همین جریان اس��ت ولی در سال  91 اوضاع خیلی ناجور شده 
بود. هر گروهی که از انجمن منش��عب شده بود استودیو زده بودند و 

برای ماهواره ها کار می کردند. 
  دس�تگیری 89 منج�ر ش�د اس�تودیو  4  

طبقه ای  بلوار فردوس تعطیل شود؟
بعد از آن مقطع دستگیری، رئیسی  دست 
به کارهای عجیبی زد. در تمام فضای انجمن و 
استودیو دوربین گذاشت و سیستم های عجیب 
و غریب و امنیتی جلوی در گذاشت که حتما 
گویندگان با اثر انگشت وارد فضای استودیوی 

انجمن شوند بعد زنگ بزنند و در باز شود.  
  شما که همکار سابق و همکلاسی دبیرستان 
با او بودید با وجود اینکه جدا شده بودید به او 
گفتید دست از این کار احمقانه ضد ملی بردارد؟

م��ن س��ال 87 ارتباطی نزدیکی با او نداش��تم. س��ال 88 یکبار 
تماس تلفنی داش��تیم ولی دیگر ارتباطی  نداش��تیم و فقط دورادور 
در جری��ان کارهای��ی بودم  ک��ه در انجم��ن انج��ام می دادند. یک 
دس��تگیری کوچک ابتدا اتفاق افتاد و دس��تگیری بع��دی به دلیل 
دوبله س��ریال های ج��م دای��ره گس��ترده تری را در برگرفت. یعنی 
آنقدر تعداد گروه ها زیاد ش��ده بود که هم��ه را گرفتند. یعنی تعداد 
گروه های��ی که با ش��بکه های ماهواره ای هم��کاری می کردند  مثل 
ش��رایط کنونی خیلی زیاد ش��ده بود. البته انجمن گویندگان هم به 
 صورت فول کنترات داشتند pmc family  را ساپورت می کردند و  
 بع��د از دس��تگیری اعض��ای انجم��ن و رئیس��ی، عم��لا ش��بکه

  pmc family تعطیل ش��د، چون نمی توانست هزینه دوبله شدن 
توسط گروه های خارجی مقیم در دوبی را تامین کند.  پس از ماجرای 
دستگیری عده دیگری  از گویندگانی که پس از رفتن من در آنجا کار 
می کردند از»انجمن گویندگان جوان« بیرون  آمدند و فهمیدند اوضاع 
خیلی به هم ریخته شده است. آمدند بیرون و  گروه تشکیل دادند و  
ظاهرا دوبله ها مجاز انجام می دهند و گاهگداری با شبکه های تلویزیونی 
مختلف همکاری می کنند. یکی از مدیران ش��بکه های پویا گفته که 
رئیسی در ایتالیاست و مشغول ادامه تحصیل در رشته انیمیشن است. 
آخر چگونه می ش��ود آدمی که تحصیلات خود را  در رش��ته نرم افزار  
کامپیوتر تمام نکرد و وارد دوبله زیرزمینی ش��د حالا با این س��ابقه 
برای ادامه تحصیل به ایتالیا رفته باش��د و ت��ازه صداهایی که با او در 
  AAAFAMILY و Next1 شبکه ماهواره ای شنیده شده الان در
ش��نیده می شود.  در ش��بکه  NEXT1   صداهایی را شنیدم که به 
نظرم می آمد قبلا اینها را جایی شنیدم و مشخص است نسلی هستند 
که بعد از خروج من از انجمن گویندگان جوان وارد سیستم رئیسی 
شدند. چون به دلیل دروازه آموزش باز انجمن گویندگان جوان  خود 
شما بهتر می دانید که نسل های مختلفی آمدند. اما من دیدم شبکه 

نکس وان سریال بورخس را پخش می کرد که خیلی برایم عجیب بود 
که چگونه این سریال دوبله شده است. دوبله سریال به نظرم متعلق 
به گروهی کارکش��ته اس��ت و روند دوبله اصلا  آماتوری نیست. من 
در س��ریال نکس وان دیدم مس��ائلی ترویج می شود که فاجعه است. 
س��ریالی که درباره روابط آزاد جنسی است و برای پخش عمومی در 
کشوری با پیشینه اسلامی محلی از اعراب  ندارد. حتی سریال علامت 
هشدار بالای 18 سال ندارد  ولی همه چیزش دوبله شده است، نکته 
نگفته ای نبوده که دوبله نشده باشد. مثلا  GEM برای خودش یک 
چارچوبی دارد  PMC  بیشتر مراعات می کند و شاید کمی روکش 
خانوادگی داشته باشند ولی  NEXT1 تیشه را برداشته از ریشه  به 
فرهن��گ ایرانی می زند. اش��ارات من درب��اره GEM و PMC     به 
   NEXT1  معنی تایید این شبکه های ماهواره ای نیست اما آنچه در
نش��ان می دهد فاجعه اس��ت. س��ریال  بورخس یا بورشیا  مربوط به 
دوره رنس��انس است. در مقطع رنسانس مذهب از اجتماع اروپا کنار 
 NEXT  گذاش��ته می ش��ود اما صداهایی که در  دوبله سریال های
شنیده می شود صداهای آشنایی  هستند و  این احتمال وجود دارد که 
جریانات منشعب شده  از انجمن گویندگان جوان در آن فعالیت کنند.
  با این فرض این س�ؤال مطرح می ش�ود که آیا از انجمن گویندگان 
جوان گروه هایی هم جدا شدند که به صورت مستقل در داخل کشور  

برای ماهواره کار می کنند؟
 بل��ه! حداقل 10 گروه یا ش��اید هم بیش��تر در حال حاضر برای 

شبکه های ماهواره ای فعالیت می کنند. 
  چرا سندیکای اصلی گویندگان جلوی آموزش  و امر دوبله در انجمن 
گویندگان جوان که منشا اش�اعه دوبله ماهواره ای است را نمی گیرد. 
چ�ون به همین صورت نیروهایی را جذب می کن�د و پس از آموزش و 
مدت�ی  فعالیت در انجمن گویندگان جوان، به صورت مس�تقل گروه 

تشکیل می دهند و  برای شبکه های ماهواره ای کار می کنند.
انجمن گویندگان و سرپرس��تان گفتار فیلم  توان اجرایی ندارد. 
سندیکای گویندگان اصلی بیش��تر حافظ منافع اعضای خودش به 
شمار می رود و من فکر می کنم هیات مدیره کنونی به حدی در این 
حوزه گلوی خودش را پاره کرده است و فریاد زده و اعتراض کرده که 
دیگر تارهای صوتی اعضای  انجمن دچار مش��کل شده است. در این 
موضوع خاص یعنی دوبله های زیرزمینی، قوه قضائیه به شکل جدی 
باید با همکاری پلیس امنیت، وزارت اطلاعات و ارشاد وارد عمل  شود. 
یعنی ابتدا مجوز آموزش انجمن گویندگان لغو شود که دیگر نیروی 
متخصص دوبله به صورت آزاد تربیت نشود و بعد نیروهای امنیتی و 

قضایی وارد عمل شود.
  خودتان این شرایط را چگونه توصیف می کنید آیا وضعیت عظمت 
دوبل�ه ای�ران با گروه های�ی که به صورت قارچ رش�د کرده ان�د و آثار 

ماهواره ای را دوبله می کنند، دچار خدشه نشده است؟
برای پاسخ به این سؤال باید شرایط و آنچه در گذشته اتفاقا افتاده 
است را مرور کنیم و اصلا ارزیابی کنیم  دوبله در ایران چه نقشی را 
بازی کرده است  تا متوجه جنایات امثال مهرداد رئیسی شویم.  باید 
فعالیت دوبلاژ در ایران را به س��ه دوره تقس��یم کرد. نخست دوران 
دوبلاژ قبل از انقلاب، دوم دوبله هایی که در مقطع انقلاب و  8 سال 
دفاع مقدس اتفاق افتاد و  سوم اتفاقاتی که برای دوبله  پس از دهه 
80 اتفاق افتاد. من می خواهم از نقش شاه  در دوبله برای شما بگویم. 
شاه نیت تغییر بافت سنتی را به مدرنیته غیر بومی داشت. این حقیقت 
را که دیگر قبول دارید که می خواس��ت ش��کل و شمایل مذهبی و 
سنتی را در هم شکند. نخستین دروازه ورود فرهنگ غربی به بطن 
اجتماع ایران  قبل از انقلاب س��ینما بود. م��ن الان دارم درباره تاثیر 
سینما بر توده ها حرف می زنم این موضوعی که مطرح می کنم  اصلا 
ربطی به نویسندگان، متفکران و نخبگان ندارد. درباره توده مردم که 
اوقات فراغتی داشتند، سینما و تلویزیون نقش بسیار موثری برایشان 
داشت. مهم ترین گزینه برای ورود  فرهنگ غربی به فرهنگ فارسی 
در حوزه س��ینما، دوبله بود. سینما باید از فیلتر دوبله عبور می کرد 
تا برای مخاطب عام قابل فهم باش��د. ترجم��ه و دوبله، فیلم را قابل 
فهم برای توده ها می کرد؛ چه روایت های س��ینمایی، چه روایت های  
تاریخ��ی درس��ت و غلط، چه روایت های س��ینمای سیاس��ی، چه 
روایت های داستانی  اخلاقی. فرهنگ مهاجم از طریق مدخل سینما 
وارد فرهنگ عمومی می شد.  همه آثاری سینمایی که قرار بود برای 
توده ها قابل درک  و فهم باشد از فیلتر دوبله عبور می کرد. پس شاه و 
سیستم فرهنگی رژیم گذشته  بسیار خوب نقش گوینده و دوبله را در 
مقطع زمانی خودش می دانست  و پول بسیار خوبی به هنر  � صنعت 
دوبلاژ تزریق می کرد و  گویندگان را ترغیب می کرد فعال باش��ند و 
هزینه های بس��یار زیادی صرف می ش��د و  دوبلورها در دوره پهلوی 
به اندازه یک بازیگر تامین می ش��دند. نتیجه 
می گیریم که  اتاق فکر پهلوی بسیارموفق عمل 
کرده اس��ت، البته بعدها جریان انقلاب سبب 
می شود آن نوع تئوری دچار بن بست شود. پس 
از آن ما وارد جریانی می شویم که به انقلاب و 
جنگ  منتهی می شود و  پس از این رویدادها 
با تحولات  فرهنگی مواجهیم. در این تحولات، 
تنها گروهی از طیف های سینمایی که از قبل 
از انقلاب ماندند و در خلال تحولات فرهنگی 
تسویه نشدند دوبلورها بودند. چون فن بسیار 
سختی اس��ت که جایگزین، پرورش و تربیت 
نیرو در این حیطه به راحتی امکانپذیر نیس��ت. گویندگی اصلا کار 
راحتی نیس��ت مثلا برای تربیت  10 دوبلور حرفه ای 10 س��ال باید 
وقت گذاش��ت. یعنی این گروه دوبلورهای فعلی ما از 1335 پرورش 
پیدا کردند، اوج شکوفایی فعالیتشان را در سال های 1342 تا 1356 
می بینیم. 10 سال زجر کشیدند که رسیدند به نقطه طلایی و بعد 
اوج شکوفایی. البته اوج شکوفایی دوبله به زعم من دهه 50 نبود،  اوج 
شکوفایی دوبله بعد از انقلاب و در دهه شصت بود.  نقش دوبلورها در 
حسی و شعفی که  در آثار دفاع مقدس به مخاطبان ارائه می کردند 
بی نظیر بود  یعنی ما در آثار جنگی عمدتا بازیگر شاخص نداشتیم 
و دوبلورها بودند که موجب دیده ش��دن بسیاری از آثار زمان جنگ 
می شدند.  یعنی دوبلورهای در دهه 30 و 40 آمدند و در دهه پنجاه 
شاهکار آفریدند و 20 سال  هم طول کشیده که صداهایشان به اوج 
پختگی برسد،  اسطوره هایی شدند که مخاطبان سینما و تلویزیون را 
در دهه 60 میخکوب می کردند. چرا؟ دوبلورهای به مقطعی رسیدند 
که در دهه 50 که تو فکر می کردی فلان بازیگر خارجی دارد فارسی 
حرف می زند. یعنی طی 20 س��ال به مرزی می رسند که  مخاطب 
دنبال شنیدن صدا نیست دنبال دیدن  روند روایت فیلم است. خب! 
چنین پتانسیلی می دانید برای اینکه به مقطع باروری اسطوره ای دهه 
50 برسد چقدر وقت و هزینه صرفش می شود یادتان باشد سیستم 
شاه هزینه می کرد که دوبلورها  به لحاظ مالی و معیشتی در بهترین 
وضعیت ممکن باشند. وارد دهه شصت می شویم، اوج کار گویندگان، 
با دوبله فیلم های فارسی  در دهه 60 است. مدیریت سلیقه ای  ارشاد 
آن زمان عزم را جزم کرده بود که دوبلورها باید قیچی شوند و به این 
فکر نکرده بود که رس��یدن گروه دوبلورها به این بلوغ و پختگی 20 

سال طول می کشد. 
  مثلا ژاله کاظمی در مصاحبه های تلویزیونی دولتمردان شاه پای ثابت 

بود اما در جریان تغییرات اساسی فرهنگی تسویه  نشد؟
ادامه در صفحه 9

گفت وگو با حامد عزیزی، گوینده و دوبلور درباره  موج دوبله های زیرزمینی

مدیران GEM در تهران پایگاه دارند!

 GEM مساله مهم  این است که شبکه
در انجم�ن گوین�دگان ج�وان تهران 
پایگاه زد. یعنی سعید کریمیان اولین 
پای�گاه GEM را آنج�ا تاس�یس کرد  
و بع�د آهس�ته آهس�ته PMC وارد 
همکاری ب�ا انجمن گوین�دگان جوان 
 PMC شد.رئیسی کل کارهای شبکه
را به عهده  گرفته بود و کم کم ش�بکه 

فارسی وان هم اضافه شد

درباره دس�تگیری ها بای�د بگویم در 
همان س�الی که ش�ما اش�اره کردید 
قوه قضائی�ه  بش�دت پیگی�ر ب�ود و 
س�خنان جناب محس�نی اژه ای موید 
همین جریان اس�ت ولی در سال  91 
اوض�اع خیلی ناجور ش�ده ب�ود. هر 
گروهی که از انجمن منشعب شده بود 
اس�تودیو زده بودند و برای ماهواره ها 

کار می کردند
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